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تولد حوزه هنری 
با انتشار چند کتاب اتفاق افتاد 

فرازهاییازفعالیتانتشاراتسورهمهربهروایتمحمدحمزهزاده اس�تادحمزهزادهدربارهچگونگيش�كلگرفتن
انتشاراتسورهمهرونخستینروزهايآنبرايما

صحبتميكنید؟
خيلي ممنون از فرصتي كه فراهم كرديد ت��ا راجع  به يكي از 
دارايي هاي مهم نظام جمهوري اس��امي و انقاب اس��امي، 
يعني انتشارات س��وره مهر صحبت كنيم. البته نام قبلي آن، 
انتشارات حوزه هنري س��ازمان تبليغات اسامي و با اختصار 
سوره بود. واقعيت اين است كه فعاليت انتشاراتي تقريباً در يك 
زماني مهم ترين كاري بود كه حوزه هنري انجام مي داد. شايد 
بشود گفت تولد حوزه هنري با انتش��ار چند كتاب و برگزاري 
چند نمايش��گاه نقاشي در س��ال هاي اوليه انقاب اتفاق افتاد 
و بعداً بخش هاي ديگر و اجزاي هنري ديگ��ري كه اكنون در 
حوزه هس��تند، مثل موسيقي، س��ينما و نمايش به آن اضافه 
شدند. از قضا اين كتاب ها تيراژهاي خيلي بالايي داشت و مثاً 
مجموعه »سوره، بچه هاي مس��جد«، گاهي تا هزار نسخه هم 

منتشر مي شد. 
حوزههنرياساساًبهدس�تگروهيازشعرامثل
طاهرهصفارزاده،سلمانهراتي،قیصرامینپورو...
شكلگرفت.بهنظرشمادلیلاینتمركزانقلابیون

برادبیاتچهبود؟
 بعد از انقاب كه در نوع خود، ي��ك انقاب فرهنگي بود، ما به 
توليد نياز داشتيم. نوبيسندگان و شعرای انقابي هم براي توليد 
محتوا حاضر شدند، عمدتاً معتقد بوديم بايد داستان بنويسيم. 
در دهه60، حوزه هنري در زمينه هاي مختلفي فعاليت داشت 
از جمله در سينما، موسيقي و پژوهش. در كار انتشاراتي كه قباً 
و از ابتدا مشغول به فعاليت بود، برند جديدي تأسيس شد به نام 
انتش��ارات برگ. بعضي از كتاب هاي هنري در انتشارات برگ 

منتشر مي  شد و سيدمهدي شجاعي آنجا را اداره مي  كرد. 
چهشدانتش�اراتحوزههنريوانتش�اراتبرگ

كارهايخودرابهانتشاراتسورهمهردادند؟
 در فاصله سال هاي 74 تا 80، نوعي فترت در انتشارات حوزه 
هنري و فعاليت هايش رخ داد. به نظر مي  رسيد اقبال بازار نسبت 
به كتاب هاي حوزه هنري پايين است و اين تلقي به وجود آمده 
بود كه نكند اصاً الان دوره چاپ كتاب و توليد محتواي داستاني 

تمام شده باشد. 
 ورود من به حوزه هنري، به عنوان نويسنده و در بخش كتاب هاي 
دفاع مقدس و دفتر مقاومت بود. من اين مشكل را مي ديدم كه 
در بخش توليد محتوا، توليدات خوبي داريم)در بخش كودك 
و نوجوان و حوزه هنري(، ولي انتشارات حوزه هنري و مديريت 
انتش��ارات حوزه هنري قائل به اين نيس��ت كه اين كتاب   ها، 
كتاب هاي خوبي است و در نتيجه عزمي براي بازاريابي و فروش 
و امثالهم نداشتند. تلقي شان اين بود كه اين كتاب ها مناسب 

آرشيو است و صرفاً از بعد تاريخ نگاري قابل توجه است. 
در اوايل دهه80 من دعوت شدم به انتش��ارات حوزه هنري و 
پيشنهاد كردم برندي جديد براي انتشارات حوزه هنري ساخته 
شود. ما مي توانستيم از آن برند اس��تفاده كنيم و سوابق قبلي 
انتشارات حوزه هنري تا حدودي در نظر گرفته نشود. ولو دفتري 
در كتابفروشي خيابان سميه كه به ساختمان اصلي حوزه هنري 
متصل است به من دادند و ما كار شروع كرديم. مشكات زيادي 
هم داشتيم. چون هم نويسنده ها و هم توليدكننده ها در حوز 
هنري دچار يك نااميدي بودند. چندين  بار به انتشارات اعتماد 
كرده بودند و كتاب آورده بودند اما نهايتاً كتاب هاي شان همانجا 
مانده بود و منتشر نشده بود. كم كم و به سختي بچه ها آمدند و 

مشغول شدند و شروع كرديم به انتشار كتاب. 
اولیننمایش�گاهكتابس�ورهمهرچگونهبرگزار
ش�د؟بهعنوانیكانتش�اراتنوپااماب�اعناوین

زیاديكتاب؟
انتشارات سوره مهر انتشارات جديدي بود و سابقه اي در وزارت 
ارشاد نداشت، سابقه  كتاب هاي قبلي هيچ كدام در پرونده اين 
انتش��ارات نبود و با ما مثل يك ناشر جديد برخورد مي كردند. 
ولي ما با برنامه شركت كرديم. ما تاش كرديم حساب  شده  و با 
كاتالوگ و قفسه و دسته بندي كتاب پيش برويم و از همان ابتدا 
هم، حتي با وجود مشكات مالي، براي آن 15،10 نفري كه در 
نمايشگاه حاضر بودند، كت و شلوار يكدست فراهم كرديم كه 
بعضي طعنه مي  زدند، شما پول نداريد حقوق اينها را بدهيد و 

حالا براي شان كت و شلوار تهيه مي  كنيد؟ 
من از همان ابتدا باورم اين بود كه فعاليت نمايشگاهي فعاليتي 
است كه ش��ما بايد در آن جلوه گري و برندينگ كنيد و خود را 
نشان دهيد و كساني كه آنجا هستند با ديدن غرفه شما، سلوكي 
كه شما آنجا داريد، نيروهايي كه آنجا هستند، سر  و  شكل  شان و 
وضعيت  شان، قضاوت اوليه اي راجع  به آن انتشارات پيدا كنند. 
سال هاي بعد رفته رفته غرفه مان توسعه پيدا كرد و كتاب هاي 
بيشتري توليد كرديم. بچه هاي تأليف به بخش انتشارات سوره 
مهر اضافه شدند، بچه هاي بخش بازرگاني اضافه شدند و ورق 
برگشت. يعني بعد از روزهايي كه مي ترسيديم 3 هزار كتاب چاپ 
كنيم، كتاب هاي ما به تيراژهاي بالاتري رسيد. هم به خاطر نحوه 
تنظيم كتاب ها و گرافيك شان بود و هم به خاطر فعاليت بخش 
ترويج كه خيلي مؤثر بود و هم به خاطر فعاليت بخش بازرگاني. 
آن نااميدي و سياهي كه وجود داشت كه اين كتاب ها را كسي 
نمي  خرد تبديل شد به اينكه اين مجموعه از كتاب ها با محوريت 
كتاب هاي بخش داستان مان و كتاب هاي دفتر مقاومت، جزء 
پرفروش ترين كتاب هاي هر سال كشور شدند. انتشارات سوره 
مهر در هر نمايشگاهي ناشر نمونه و ناشر برگزيده مي  شد. چه 

غرفه آن و چه به عنوان فعاليت انتشاراتي. 
بهنظرشمانقطهعطففعالیتانتشاراتسورهمهر

درچهمقطعيرقمخورد؟
زماني كه كتاب »دا« منتش��ر ش��د. اين كتاب قبل از انتش��ار 
تقريظ رهبري، از چاپ70 گذش��ته بود. اي��ن تجديد چاپ با 
تيراژهاي 2هزارو500ت��ا و بعدها به 5 هزارتا هم رس��يد. يك 
كتاب 800صفحه اي از خاطرات خانمي كه قبل از آن كس��ي 
ايشان را نمي شناخت. از يك نويسنده اي كه اولين كتابش بود، 
سركار خانم سيده اعظم حس��يني. »دا« كتابي بود كه از نظر 
بلوغ محتوايي، از نظر نحوه روايت و ارزش هاي ادبي و محتوايي 
كماكان در قله است و البته قله فقط يك نقطه نيست، قله سطح 
است و كتاب هاي زيادي هس��تند و قبلش هم بودند و بعدش 
هم هستند مثل كتاب »نورالدين پس��ر ايران«، »پايي كه جا 
ماند«، همه كتاب هاي بهناز ضرابي زاده و گلس��تان جعفريان. 
ما مي  توانيم تمام اينها را به قله تش��بيه كنيم. قله كوهپايه و 
دامنه اي هم دارد. در آن بازه زماني مجموعه حوزه هنري، چه 

در حيث محتوا و نويس��ندگي و چه در حيث ترويج و توزيع، به 
يك بلوغي رسيد و همه دست به دس��ت هم دادند و بالا آمدند. 
»دا« توليد محتوا را به قبل و بعد از خودش تقسيم كرد اما ما قبل 
از »دا«، كتاب هاي خوبي چه در ح��وزه خاطرات و چه در حوزه 
ادبيات داستاني داشتيم اما به اين صورت تمديد چاپ نشده بود 
در جامعه نچرخيده بود. اين بل��وغ و فهم از ترويجی و بازرگاني 
رفته رفته شكل گرفت. عضله هاي ترويجي و توزيعي به انتشارات 
اضافه شدند، بازار ما را ش��ناخت و قبول كرد و ما پشت ويترين 

كتابفروشي ها آمديم. 
منخاطرماستقبلازكتاب»دا«استفادهازرسانهها
وتبلیغاتبرايكتابمرسومنبود.امابراي»دا«این
اتفاقافتاد.همتبلیغاتمحیطيوشهريداشت.هم
درتلویزیونورسانههادربارهآنصحبتميشدو
شخصیتهايمشهوربس�یاريدربارهآنصحبت

ميكردند.ایناتفاقچگونهرقمخورد؟
 ما در دو نقطه رس��انه را ج��دي گرفتيم. اولي در 25س��الگي 
آزادسازي خرمشهر، دفتر آقاي س��رهنگي 25كتاب خاطرات 
اسراي جنگ را منتش��ر كردند. بعضي هايش از قبل بود و آن را 
بازنويس��ي كردند و برخي نيز جديد بود. اولين نشست خبري 
درباره انتشار اين كتاب ها را در انتش��ارات حوزه هنري برگزار 
كرديم، تا راجع  به كتاب هاي مان ح��رف بزنيم. يكي دو عبارت 
آقاي سرهنگي در آن نشست خبري خيلي مشهور شد. مانند: 
»خرمشهر يك فرش زيبا بود كه سربازان ما از زير پاي دشمن 
بيرون كشيدند«. در نشست خبري كتاب »دا« هم گفتند:»صدام 

جنگ را به مادران ايراني باخت.«
از اينجا ما متوجه نقش رس��انه ش��ديم. قباً هم گاهي براي 
رس��انه ها يكي، دو نس��خه كتاب مي  فرس��تاديم، خاصه اي 
مي  فرستاديم، شبكه هاي اجتماعي هم نبود و فكر مي  كرديم 
داري��م كار تبليغاتي مي  كنيم ول��ي وقتي اي��ن كنفرانس را 
گذاش��تيم، خبرگزاري ها و تلوزيون در اي��ن زمينه كار كرد. 
متوجه ش��ديم با اين روش فضاي ديگري به وجود مي  آيد و 
تقاضايي براي كل كش��ور ايجاد مي  كند. عاوه بر اينها دكتر 
حبيب احمدزاده، تمهيدات تبليغي و ترويجي به كار بستند. 
مثاً از س��ينماگران دعوت كردند و كتاب را به ايشان دادند، 
به  عنوان مثال مرحوم داريوش مهرجويي كتاب را خواندند و 
تعبير رمان را روي اين كتاب گذاشتند، تهمينه مياني و خانم 
رخشان بني اعتماد نيز كتاب را خواندند و اين تأثيرگذار بود. 
بهنظرشمادورهاوجانتشاراتسورهمهرهمینبازه
زمانياست؟یادورهدیگريرابهاینعنوانمعرفي

ميكنید؟
اين دوره نقطه عطفي در مسير انتشارات سوره مهر بوده است اما 
به نظر من دوره مديريت محسن مؤمني شريف در حوزه هنري، 
دوره بلوغ و اوج انتشارات س��وره مهر بود. حضور آقاي مؤمني 
شريف و ش��ناختي كه از كتاب داش��تند، دوره عميق تر شدن 
فعاليت هاي انتشاراتي در دهه90 را رقم زد. بله ممكن است ما در 
دهه90 تيراژهاي خيلي بالا نداشته باشيم، البته تيراژهاي100، 
190 داشتيم ولي در دهه90، جايگاه انتشارات سوره مهر تثبيت 
شد. بحث تسخير بازار را در دهه80 تا 90 داشتيم و بعد از آن 

تثبيت و شناسايي شديم. 
باكاهشتیراژه�ايكتابهاعدهايدرب�ارهافول
انتشاراتسورهمهرحرفميزنند.نظرشمادراین

بارچیست؟
من اعتقاد ندارم س��وره مهر، به عنوان اسم س��وره مهر و برند 
سوره مهر ديگر افول خواهد كرد. من مثالش را شبيه ماهواره ها 
مي  دانم. ماهواره ها با يك ضرب و زور و يك س��وختي از جو رد 
مي  شوند و وقتي از جو رد شدند و مستقر شدند و مسير خود را 

طي مي كنند. 
در مورد، برند سوره مهر و اينكه بعضي مي  گويند برند سوره 
مهر ديگر آن درخش��ش قبلي را ندارد، دو دليل اصلي دارد. 
بخش��ي از آن مربوط مي  شود به نوس��تالژي، چون ما هرچه 
مربوط به گذش��ته اس��ت را يك خرده با احساسات بهتري 
مي  بيني��م. بدي  هايش را مي  بخش��يم و خوبي  هايش را بهتر 
مي  بينيم. بخشي از آن به خاطر اين است كه رقبا زياد شده اند. 
20يا 30 انتشارات ديگر هم دارند كارهايي شبيه به انتشارات 
س��وره مهر انجام مي  دهند اما برند س��وره مهر خواهد بود و 
درخشان خواهد بود. س��وره مهر يك دارايي ارزشمند است. 
ما بايد قدر اين دارايي را بدانيم و نااميد نش��ويم. بايد تاش 
كنيم بدنه كتاب  ها، فعاليت ه��اي توليدي، تأليفي و توزيعي 
ما ضعيف نشود و متناسب با نوآوري هاي حوزه رسانه ما هم 
نوآوري كنيم در توليد محتوا و ترويج و در اغنای مخاطبان. 
بهتازگيبخشكودكونوجوانانتشاراتسوره
مهر،خودبهیكانتش�اراتجدیدتبدیلش�ده
وبهعن�وانانتش�ارات»مهرك«درزیس�تبوم
انتشاراتكودكونوجوانمشغولفعالیتاست.
ایناستقلالوفعالیتتخصصيدرحوزهكودكو

نوجوانراچگونهارزیابيميكنید؟
تأسيس مهرك، ابتكار مدير فعلي انتشارات سوره مهر، علي 
اكبر آقاي شيرواني است، اساس��اً توجه به توليد محتوا براي 
بچه ها از انتش��ار كتاب هاي س��وره، بچه هاي مسجد اتفاق 
افتاد كه مس��ئول و مدير آن اميرحس��ين فردي بود. بعدها 
نويس��ندگان به نام حوزه ادبي��ات كودك و نوج��وان به آن 
پيوستند، مانند محمدرضا سرش��ار، نقي سليماني، مرحوم 
محس��ن س��ليماني، فريدون عموزاده خليلي، جناب آقاي 
مهرداد غفارزاده. حتي حضور خود من هم به اين خاطر بود 
كه نويسنده كودك و نوجوان بودم و در قسمت مجله سوره 
نوجوانان حوزه هنري مشغول به كار شدم و بعدها مسيرهاي 
ديگري هم برايم باز ش��د. از ابتداي به راه افتادن انتش��ارات 
سوره مهر اين دغدغه توليد محتواي ويژه بچه ها وجود داشت 
و طي س��ال ها پيگيري ش��د. اينكه اين محتواي توليد شده 
پرچم مستقل و بازار شناخته شده داشته باشد، ابتكار آقاي 
ش��يرواني بود كه شد انتش��ارات مهرك و الان هم الحمدلله 
غرفه معتبري در نمايش��گاه دارد، كتاب هاي خوب زياد در 

شاخه هاي متعدد دارد و خوب پيش مي  رود. 
يك يا دوسال بعد از اينكه ما فعاليت هاي نمايشگاهي را شروع 
كرديم و انتشارات سوره مهر پا گرفت و به غرفه معتبري در 
نمايشگاه مبدل شد و اولين س��الي بود كه حضرت آقا وقتي 
حاضر شدند به غرفه ما سر زدند. در آنجا نشستند و يك عكس 
معروفي هم هست كه كتاب هاي پژوهش��گاه ما در بكگراند 

آقاست و آقا دارند كتاب )من و كتاب( را ورق مي زنند.
ازسالهايفعالیتتاندرسورهمهریكخاطره

برايمانقلكنید.
خاطره اي درباره ايام نمايش��گاه كتاب برايتان نقل مي كنم. 
سال83  ما بدون اجازه دفتر مقام معظم رهبري، مجموعه اي 
از تقريظ هاي ايشان را منتشر كرديم. كتاب »من و كتاب«، 
حدود70 الي 80 تقريظ آقاست كه قباً به يك مناسبتي دفتر 
آقا اينها را براي آقاي سرهنگي فرستاده بودند. اصاً آن موقع 
بحث انتشار تقريظ رهبري نبود. ما اينها را از آقاي سرهنگي 
گرفتيم و بچه هاي بخش توليد و توزيع  مان اين كتاب را تحت 
عنوان »من و كتاب« منتشر كردند. وقتي آقا وارد غرفه شدند 
اولين كتابي كه ديدند، اين بود. گفتند: »اين چيه؟« و بچه ها 
گفتند:» تقريظ هاي حضرت عالي اس��ت. « آقا به آقازاده ها 
نگاه كردند و گفتند:» نمي دانستم« آنها هم گفتند: »ما هم 
نمي دانستيم.« بعد هم آمدند نشستند همانجا و در آن چند 
دقيقه اي كه داشتند چايي مي  خوردند و صحبت مي  كردند، 
اين كتاب را ورق مي  زدند و بخش هايي از آن را مي  خواندند. 
مثاً بينيد اين كتاب اينگونه اس��ت، براي قصه فرماندهان، 
زيارتنامه نوشتم. اين لحظاتي كه اين كتاب را ورق مي  زدند 
و اين خيلي براي شان شيرين بود. انتشار تقريظ هاي حضرت 
آقا در مجموعه »من و كتاب« فصل جديدي را باز كرد. خود 
كتاب هم تنظيم خوبي داشت. انتش��ار تقريظ هاي رهبري 
اساساً بعد از آن اتفاق افتاد. حتي درباره كتاب »دا« هم اين 
كتاب چاپ به70 رسيده بود، بعد تقريظ حضرت آقا منتشر 
شد و تازه ظرفيت انتش��ار تقريظ  ها خودش را نشان داد چه 

ضربي دارد و چه اثري مي گذراد. 
ب�هعنوانس�ؤالآخری�ككت�ابازكتابهاي
انتش�اراتس�ورهمهرومهركرابهمخاطبینما

براينمایشگاهمعرفيكنید.
م��ن دو كت��اب را مي توان��م معرفي كن��م. يك��ي مجموعه 
)سرگذشت استعمار( آقاي دكتر مهدي ميركيايي كه جديد 
نيست اما كتاب معتبري اس��ت و كتاب دوم، كتاب معتبر و 
ارزشمند )ماه و بلوط( نوش��ته آقاي محسني مؤمني شريف 
است كه مجموعه تاريخ 30 و چند ساله قوم كرد و سلوكي كه 
حكومت هاي مختلف داخل ايران و خارج از ايران با اين قوم 
مظلوم داشتند و سلوكي كه خود اين قوم مظلوم با خودشان 
داش��تند، اس��ت. يك كتاب تحقيقي و ماندني اس��ت كه با 
خواندن آن گوشه هاي نديده و نش��نيده تاريخ ايران و تاريخ 
انقاب اس��امي و تاريخ قوم كرد براي تان روشن مي  شود و 
ان شاءالله از خريدن و خواندن اين كتاب پشيمان نمي  شويد. 

در 25سالگي آزادسازي خرمشهر، دفتر 
آقاي سرهنگي 25كتاب خاطرات اسراي 

جنگ را منتشر كردند اولين نشست خبري 
درباره انتشار اين كتاب ها را در انتشارات 

حوزه هنري برگزار كرديم، تا راجع  به 
كتاب هاي مان حرف بزنيم. يكي، دو عبارت 
آقاي سرهنگي در آن نشست خبري خيلي 

مشهور شد. مانند: »خرمشهر يك فرش زيبا 
بود كه سربازان ما از زير پاي دشمن بيرون 
كشيدند«. در نشست خبري كتاب »دا« هم 

گفتند:»صدام جنگ را به مادران ايراني 
باخت.« از اينجا ما متوجه نقش رسانه شديم

در مورد، برند سوره مهر و اينكه بعضي 
مي  گويند برند سوره مهر ديگر آن درخشش 

قبلي را ندارد، دو دليل اصلي دارد. بخشي 
از آن مربوط مي  شود به نوستالژي، چون ما 

هرچه مربوط به گذشته است را يك خرده با 
احساسات بهتري مي  بينيم. بدي  هايش را 
مي  بخشيم و خوبي  هايش را بهتر مي  بينيم. 

بخشي از آن به خاطر اين است كه رقبا زياد 
شده اند. 20يا 30 انتشارات ديگر هم دارند 

كارهايي شبيه به انتشارات سوره مهر انجام 
مي  دهند اما برند سوره مهر خواهد بود

گفتوگو
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